
 

Informace ke škodám černou zvěří v našich obcích ve Šluknovském výběžku  
Proč to tak je? Proč se prasata stahují do vesnic a zahrad? V sousedním Německu jsou 

sklizeny veškeré plodiny z polí, kde prasata strávila letní měsíce. V minulých letech byly 

v našich lesích semenné roky buku a dubu, a tak v lese byl dostatek potravy, letos v lese není 

ani semeno a tak prasata hledají obživu jinde = na neoplocených zahradách ve vesnicích, kde 

najdou dostatek plodů po zemi (jablka, hrušky,…) a protože jsou to všežravci, tak potřebují i 

živočišnou potravu a tu nacházejí v trávnících (žížaly, červíci, hmyz). Problémy s divokými 

prasaty tak mají všude ve šluknovském výběžku… 

Jak se jich zbavit? 

- intenzivně lovit (na honebních pozemcích se tak děje, bohužel většina zahrad a intravilány 

obcí jsou tzv. nehonební pozemky a lovit se zde nesmí. Lze však požádat státní správu 

myslivosti (ORP) o výjimku na „lov na nehonebním pozemku“ a státní správa pak ve správním 

řízení udělí výjimku a ustanoví toho, kdo tam smí lovit a za jakých podmínek) 

- udržovat bytelné ploty kolem zahrad 

- nenechávat po zemi popadané plody (jablka, kaštany...= jsou toho plné vesnice), nedávat 

zbytky jídel na otevřené komposty 

- používat pachová zradidla – to je však dost nekomfortní u obydlených objektů 

- používat elektrické ohradníky – bohužel i to se chytrá prasata časem naučí obcházet 

Nejčastější otázky (a odpovědi): 

➢ kdo to zaplatí ? Bohužel neexistuje způsob jak někoho hnát k odpovědnosti a náhradě 

škody. Škody vznikají většinou na nehonebních pozemcích (zahrady a intravilán obce) 

a tam myslivci dle zákona lovit nesmí a tedy tam ani neodpovídají za škody. Takže to 

v podstatě nezaplatí nikdo, ani pojišťovna. Škody na zemědělských pozemcích 

uplatňovat lze, dle vyhlášky. 

➢ jsou myslivecké spolky pojištěné? Na škody způsobené zvěří se pojistit nedá a navíc 

tyto škody na zahradách nejsou na myslivcích uplatnitelné (viz odpověď výše) 

➢ co na to CHKO Labské pískovce či Lužické hory? CHKO LH a LP vyžadují důsledné 

plnění plánu lovu. Dle zákona o myslivosti lze zvěř černou „chovat“ pouze v lese 

(nikoliv na polích) a tak plán lovu je stanoven pouze u honiteb, které mají více jak 500 

ha lesa. Takzvané "polní" honitby prasata chovat nemohou a tak ani nemají určenou 

výši lovu (plán) a pak není co vyžadovat. Loví tolik kolik chtějí, resp. co si domluví se 

státní správou. Taková je skutečnost.  

➢ co na to OŽP MěÚ, odbor lesního hospodářství a myslivosti? Ten opět může jen 

naléhavě tlačit na plnění plánu lovu v lesních honitbách a v případě nesplnění plánu 

uložit pokutu. Ve valné většině případů není za co pokutovat = plány jsou už dávno 

splněny. 

➢ co na to LS Rumburk? LS Rumburk ve svých dvou honitbách (Studený vrch a Česká 

Kamenice) plní plán lovu na více jak 200% a v lovu stále pokračuje. Uloveno má již 

více jak 120 kusů divokých prasat. Bohužel v ostatních honitbách nemá žádnou 

zákonnou moc. 

➢ co na to myslivci co provozují honitby v okolí obcí? Myslivci z se snaží lovit o sto 

šest a to hlavně na základě našich úpěnlivých žádostí. Není tu myslím žádný myslivecký 

spolek, který by na to zcela kašlal. Naopak se snaží intenzitu lovu zvýšit na maximum 

(alespoň dle mých informací). 
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